

学术探讨

## 一种基于猫视皮层细胞机制的改进的Sobel算子

姚行中<sup>1,2</sup>, 胡汉平<sup>1</sup>, 鲁统伟<sup>1</sup>

1.华中科技大学 图像识别与人工智能研究所,武汉 430074

2.第二炮兵指挥学院,武汉 430012

收稿日期 修回日期 网络版发布日期 2007-10-19 接受日期

**摘要** 目前最常见的边缘检测算子是Sobel算子,但是它存在对非0° 和非90° 朝向的边缘检测时,其输出幅度不强、抗干扰和抗亮度变化弱的问题。通过仔细比较Sobel算子与猫(以及雪貂和猴)的初级视皮层的简单细胞对场景边缘检测原理的不同,提出了更接近于猫的初级视皮层中的简单细胞的工作机制的边缘检测算法——改进的Sobel算子。实验结果表明:改进的Sobel算子不仅保留了经典的Sobel算子的优点,而且提高了45°、135° 朝向的边缘输出幅度,增强了抗干扰性和亮度适应性。

**关键词** [Sobel算子](#) [改进的Sobel算子](#) [初级视觉皮层](#) [简单细胞](#) [边缘幅度](#) [漏检边缘](#)

分类号

## Improved Sobel operator based on mechanism of cells in primary visual cortex of cat

YAO Xing-zhong<sup>1,2</sup>, HU Han-ping<sup>1</sup>, LU Tong-wei<sup>1</sup>

1.Institute for Pattern Recognition and Artificial Intelligence, Huazhong University of Science & Technology, Wuhan 430074, China

2.The Second Artillery Command College, Wuhan 430012, China

### Abstract

The most frequently used edge operator is Sobel operator in extracting the edge of an image. However, Sobel operator has low output amplitude and poor properties of anti-noise and anti-fluctuating of brightness when detecting the edges with no orientations of 0° and 90°. Here, we compared the difference between the Sobel operator and the mechanism of detecting edges by simple cells in the primary visual cortex of a cat (including ferret and monkey). Then we proposed an improved Sobel operator. The improved Sobel operator is more similar to the mechanism of the simple cells in the primary visual cortex of a cat. The experimental results show that the improved Sobel operator not only maintains the merits of classic Sobel operator, but also increases its output amplitude, and enhances the properties of anti-noise and anti-fluctuating of brightness to the orientations of edges of 45° and 135°.

**Key words** [Sobel operator](#) [improved Sobel operator](#) [primary visual cortex](#) [simple cell](#) [edge amplitude](#) [lost edges](#)

DOI:

通讯作者 姚行中 [E-mail: yxz7768@yahoo.com.cn](mailto:yxz7768@yahoo.com.cn)

### 扩展功能

#### 本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(1743KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

▶ 本刊中 [包含“Sobel算子”的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [姚行中](#)

·

· [胡汉平](#)

·

· [鲁统伟](#)